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                    Abstract
Purpose
The aim of this study was to determine if the literature supported the assumption that the values and changes in end-tidal PCO2 (PetCO2) during anaesthesia accurately reflect the values and changes in arterial PCO2 (PaCO2) is tenable.
Methods
The information was obtained by (a) a Medline literature search and the appropriate references quoted in the list generated; (b) appropriate abstracts in recent issues of the annual meeting supplements of Anesth Analg, Anesthesiology, Br J Anaesth and Can J Anaesth. We specifically sought information obtained during major operations, in sick patients, and reports of serial measurements. The information obtained is summarized in graphic form, with a discussion of the mechanisms and clinical implications.
Results
(1) Patients with systemic disease, or when placed in the lateral position, or with haemodynamic instability have an increased Pa-PetCO2 gradient. The values during surgery are probably due to marked alterations of ventilation: perfusion relationships. (2) In a number of reports, the gradient varied widely during the procedure. (3) The gradient may be reduced due to an alteration of the configuration of the alveolar plateau. (4) The magnitude and direction of change in PaCO2 andPetCO2 can be disproportionate and in the opposite direction.
Conclusion
End-tidal PCO2 is often not indicative of PaCO2. Also, changes inPetCO2 do not always accurately indicate the direction and extent of the change in PaCO2.


Résumé
Objectif
Cette étude avait pour objectif de vérifier si la littérature supportait l’hypothèse selon laquelle les valeurs et les changements de la PCO2 télé-expiratoire (PetCO2) pendant l’anesthésie reflètent avec précision les valeurs et les changements de la PCO2 artérielle (PaCO2).
Méthodes
Les données ont été obtenues; a) par une recherche de la littérature sur Medline et des références pertinentes citées dans la liste obtenue; les résumés pertinents publiés récemment dans les suppléments annuels Anesth Analg, Anesthesiology, Br J Anaesth et Can J Anaesth. Nous avons recherché spécifiquement les données recueillies pendant les interventions majeures, chez les sujets malades et dans les comptes rendus de mesures en séries. Les données obtenues ont été résumées sous forme de graphiques avec une discussion des mécanismes et les implications cliniques.
Résultats
1) Les patients souffrant de maladies systémiques ou placés en position latérale ou dynamiquement instables ont un gradient Pa-PetCO2 augmenté. Pendant la chirurgie, ces valeurs sont vraisemblablement secondaires à des altérations importantes du rapport ventitation.perfusion. 2) Dans plusieurs publications, le gradient a varié considérablement pendant l’intervention. 3) La baisse du gradient peut être due à une altération de la configuration du plateau alvéolaire. 4) L’importance et la direction du changement de la PaCO2 et de laPetCO2 peuvent être démesurés et de directions opposées.
Conclusion
Souvent la PCO2 télé-expiratoire ne reflète pas la PaCO2. En outre, les changements dePetCO2 n’indiquent pas toujours de façon précise la direction et l’importance des changements de la PaCO2.
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